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اوليه،  مواد  آلات،  ماشين  المللى  بين  نمايشگاه  يكمين  و  بيست 
منسوجات خانگى و محصولات نساجى و هفتمين نمايشگاه بين 
پوشاك  المللى  بين  نمايشگاه  سومين  و  و كفپوش  فرش  المللى 
ايران امسال 13تا 16 شهريور ماه بطور همزمان در محل دائمى 
نمايشگاههاى بين المللى تهران برگزار شد نمايشگاه امسال كه 
با پيگيرى اداره كل نساجى و پوشاك و تشكلهاى نساجى براى 
اولين بار بطور همزمان برگزار ميشد با استقبال خوب مديران و 
وزير  نمايشگاه  افتتاحيه  روز  در  بود  همراه  نساجى  متخصصين 
صنعت،معدن و تجارت به همراه معاونت توليد و مديركل نساجى 
و پوشاك و رييس كميسيون صنعت مجلس و جمعى از مديران 
بعد  روزهاى  در  و  داشتند  حضور  اصناف  و  صنايع  صاحبان  و 
خسروتاج قائم مقام وزير در امور صنعت بهمراه مديركل و جمعى 

از دست اندركاران صنعت از اين نمايشگاه بازديد نمودند.
و  مواداوليه  و  آلات  ماشين  نمايشگاه  يكمين  و  بيست  در 
محصولات نساجى تعداد 155شركت داخلى با متراژ زيربناى مفيد 
8962 متر مربع و 163 شركت  خارجى با متراژ 2945 متر مربع 
كفپوش ،  انواع  المللى  بين  نمايشگاه  هفتمين  در  داشتند.  حضور 
موكت ، فرش ماشينى و صنايع وابسته نيزتعداد132 شركت داخلى 
با متراژ 14200 مترمربع و 8 شركت خارجى با متراژ 240 متر 
مربع حضور داشتند. در سومين نمايشگاه بين المللى پوشاك نيز 
تعداد 67 شركت داخلى با متراژ 3295 مترمربع و 3كشور خارجى 

با متراژ 809 مترمربع حضور داشتند.
مشروح گزارش اين سه نمايشگاه را در شماره آتى دنياى نساجى 

مى خوانيد.

همزمانی سه نمايشگاه نساجی، فرش و پوشاک

به گفته رئيس هيئت مديره انجمن صنايع نساجى ايران، يكى 
از مشهورترين برج سازها و سازندگان هايپرماركت ها و ساخت 
بانك ها  كه  زمانى  طبعاً  است،  سپه  بانك  كشور،  وسازهاى 
متوجه سودآورى ساختمان سازى مى شود توجهى به صنايع 

نشان نمى دهند. 
مهندس مروج ضمن اشاره به مقايسه صنايع نساجى و صنايع 
مبلمان از سوى يكى از خبرنگاران، ابراز داشت: هر صنعتى، 
ويژگى هاى خاص خود را دارد، قاچاق مبلمان به دليل حجم 
و وزن زياد كالاهاى اين بخش، بسيار گران تمام مى شود در 
فروشى هاى  پارچه  در  كه  وارداتى  پارچه هاى  وزن  كه  حالى 
 100-150 حدود  مى شوند،  عرضه  تهران  زرتشت  خيابان 
گرم بر متر مربع است. ضمن اين كه هميشه فكر مى كنيم 
پارچه هاى قاچاق را با قاطر قاچاق مى كنند در حالى كه قاچاق 

با كانتينر هم انجام مى شود!
وى افزود: در سال1353، حجم توليد پنبه كشور 270 هزارتن 
بود و صادركننده پنبه نيز محسوب مى شديم در حالى كه اين 
رقم در سال1390 به 52 هزارتن كاهش يافته است. زمانى كه 
اين موضوع را اعلام مى كنيم به اتهام تشويش اذهان عمومى 
به دادگاه فراخوانده مى شويم! واقعيت اين است كه با مشكلات 
كشاورزى متعددى در بخش كاشت پنبه روبرو هستيم براى 
مثال سم آفت كش به دليل گذشت تاريخ انقضا به خوراك 
آفت ها تبديل شد و آفت پنبه را افزايش داد! مهندس مروج، 
صنايع نساجى را از معدود صنايعى برشمرد كه بخش عمده آن 
متعلق به بخش خصوصى است اما در جريان واگذارى امور 
به بخش خصوصى، فقط 6 درصد از مجموع واگذارى ها به 
بخش خصوصى واگذار شده است. به گفته وى، سرمايه لازم 
براى ايجاد هر شغل در صنعت نساجى 30 تا 35 ميليون تومان 
است درحالى كه اين رقم در صنعت پتروشيمى 914 هزار دلار 
است. مهندس مروج اذعان داشت: بزرگ ترين كارخانه هاى 
نساجى كشور اوايل انقلاب، ملى شدند و چيزى از آنها باقى 
نمانده است؛ در حال حاضر نيز حدود 60 واحد نساجى تحت 
كنترل بنيادهاى دولتى مانند بنياد مستضعفان و... قرار دارند كه 

سرنوشت آنها نيز تعطيلى است.
بدهكار  كمترين  نساجى،  صنعت  كه  مطلب  اين  بيان  با  وى 
معوق به نظام بانكى در ميان صنايع كشور به شمار مى آيد، 
گفت: صنعت نساجى ورشكسته نيست، باقى خواهد ماند، به 
فعاليت خود ادامه خواهد داد و به رشد و توسعه دست خواهد 
يافت. برخلاف كمك ها و حمايت هايى كه به صنعت خودرو 
صادرات  مى شود،  پرداخت  آن  به  آورده  باد  پول  و  مى شود 
صنعت نساجى به مراتب بيشتر از خودروسازى است. مهندس 
مروج با يادآورى اين مطلب كه پيش از انقلاب تعداد واحدهاى 
توليد فرش ماشينى، 14 واحد بود اما در حال حاضر اين رقم 
به بيش از هزار واحد (آن هم در شهر كاشان) رسيده است؛ 
بار ديگر به رشد و توسعه صنعت نساجى صحه گذارد و گفت: 
فرش ماشينى جايگزين بوريا، حصير و زيلو شده در حالى كه 
فرش دستباف بازار خاص خود را دارد و خريدار فرش دستباف، 

هيچ گاه فرش ماشينى نخواهد خريد.

سازمان مديريت صنعتی هر سال، آمار صد شرکت 
بزرگ کشور را براساس سودآوری اعلام می کند که

 ۱۵ شرکت برتر اين بخش، بانک ها هستند

رئيس هيات مديره انجمن صنايع نساجى ايران: 

بخشنامه جديد وزارت صنعت، معدن و تجارت برای مقابله با عرضه پوشاک قاچاق
و  معدن  صنعت،  وزارت  بازرگانی  و  اقتصادی  امور  معاونت 
عرضه  خصوص  در  لازم  ضوابط  ای  بخشنامه  طی  تجارت 
صنفی  اتحاديه های  کليه  به  را  پوشاک  وارداتی  محصولات 

عرضه کننده پوشاک در سراسرکشور ابلاغ کرد.
به گزارش شاتا؛ اين بخشنامه به استناد ماده (۱۳) قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، در جهت حمايت از توليد داخل و جلوگيری 
از عرضه پوشاک قاچاق در سراسر کشور به اجرا در خواهد آمد و 
اتاق اصناف استان ها ضمن اطلاع رسانی، بايد  نسبت به برنامه 
فعالان  کليه  الزام  جهت  لازم  اجرايی  اقدامات  انجام  و  ريزی 
اقتصادی بخش عرضه، از جمله اتحاديه ها و واحدهای صنفی 
بخشنامه  اين  موارد  اجرای  و  رعايت  به  پوشاک  کننده  عرضه 

اقدام کنند.
براساس اين بخشنامه، عرضه پوشاک وارداتی (واردات رسمی) 
به  منوط  تجاری  و  صنفی  واحدهای  جمله  از  مصرف  بازار  در 

الصاق برچسب شناسه کالا (کد GS1) خواهد بود.
(کد  کالا  شناسه  برچسب  بدون  وارداتی  کالاهای  اتمام  مهلت 
GS1) در سطح عرضه، از تاريخ ابلاغ اين بخشنامه حداکثر ۶ 

ماه است و فروشندگان موظفند برای اينگونه پوشاک فاکتورهای 
مربوط به خريد کالا که دارای اطلاعات مربوط به شرکت توزيع 

کننده و يا واحد عمده فروش باشد، ارائه کنند.
بخشنامه مذکور حاکيست؛ کليه عرضه کنندگان پوشاک بايد از 
پروانه کسب معتبر در رسته توزيع پوشاک برخوردار باشند ضمن 
اينکه کليه عرضه کنندگان رسمی پوشاک با برند خارجی ملزم به 
أخذ مجوز نمايندگی ظرف زمان تعيين شده (۱۳۹۴/۰۶/۲۷) در 
بخشنامه  قبلی اين معاونت (ابلاغيه شماره ۶۰/۱۱۸۰۲۰ مورخ 

۱۳۹۴/۰۵/۲۷) از مرکز امور اصناف هستند.
بديهی است عرضه پوشاک وارداتی با نام و نشان و برند خارجی 
واحدهای  يا  و  نمايندگی ها  در  شده  تعيين  مهلت  پايان  از  بعد 

صنفی بدون مجوز، ممنوع خواهد بود.
پوشاک  نوع  هر  نگهداری  مزبور،  بخشنامه  براساس  همچنين 
وارداتی بدون رعايت الزامات اين بخشنامه در محل واحد صنفی 
و يا ساير انبارها ممنوع است و به موجب بند (ذ) ماده (۲) قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، قاچاق محسوب و منجر به اعمال 

قانون خواهد گرديد.
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خبر

دكتر عليمردان شيبانى- نايب رئيس 
نساجى  صنايع  انجمن  مديره  هيات 
انجمن  خبرى  نشست  در  ايران- 
اينجاست  درد  گفت:  نساجى  صنايع 
بانك ها، جايى كه لازم باشد خصوصى 
و جايى كه لازم است، دولتى هستند! 
آيا بانكى كه اعلام مى كند متعلق به 
بخش خصوصى است، واقعاً خصوصى 
بخش  مقررات  و  قوانين  تابع  و 
خصوصى است؟ يا چون امروز به صلاحش است، چنين ادعايى 
مى كند؟!!! و اگر شرايط اقتضا كرد خود را متعلق به بخش دولتى 

مى داند! آيا اين قبيل بانك ها، خصولتى نيستند؟!
وى افزود: بانك ها در برابر صنعت (به خصوص نساجى) بسيار 
كم لطف هستند و عملكردشان در شأن بانكى كه شعار حمايت از 
صنعت سر مى دهد، نيست. فاصله بانك ها را با صنعتگران ببينيد، در 
همين خيابان آفريقا ( محل استقرار دبيرخانه ا نجمن صنايع نساجى 
ايران) چه تعداد بانك باز شده و در همين مدت چند واحد توليدى 
راه اندازى شده اند؟! دكتر شيبانى اذعان داشت: بانكى كه امروز به 
دليل فشارهاى قانونى از صنعتگر 21 درصد كارمزد مى گيرد اما 
اعلام مى كند كه بايد 30 درصد از تسهيلات دريافتى را نزد من 
سپرده گذارى كنيد، نرخ بهره بانكى را به حدود30 درصد مى رساند. 
در اين شرايط، صنعتگر يا بايد عاشق باشد يا ديوانه! زيرا اگر پول 
خود را در يكى از همين بانك ها قرار دهد به طور قطع در شرايط 

بهترى زندگى خواهد كرد!
نايب رئيس هيات مديره انجمن صنايع نساجى ايران اذعان داشت: 
در هشت سال دوران تحريم، به صنعت بسيار سخت گذشت و 
توليدكنندگان، فشارهاى بسيارى تحمل كردند، تحريمى كه تحت 
عنوان ورق پاره از آن ياد مى شد، از يك ورق آهن 20 ميلى مترى 
نيز محكم تر بود! هنوز اثرات منفى تحريم ها از بين نرفته است و 
به اين آسانى نيز رفع نخواهد شد. اما اطمينان دارم با شرايطى 
كه به وجود آمده، اميد در دل هاى مردم زنده شد و اين اميد و 
انگيزه به افزايش خريد آنان منتهى مى شود. وى با بيان اين مطلب 
كه ايران، مملكت فقيرى نيست و هيچ كشورى به اندازه ايران 
بزرگ ترين  داشت:  اذعان  نيست؛  بهره مند  خدادادى  نعمات  از 
نعمت ايران، وجود جوانان توانمند و با استعداد و فعال است كه 
اگر اندكى برنامه ريزى صحيح در بهره مندى از اين استعدادها لحاظ 
شود به توسعه صنعتى دست خواهيم يافت و خوشبختانه با درايت 
ديپلمات هاى كشور، سد بزرگى از جلوى ما برداشته خواهد شد. 
دكتر شيبانى بيان داشت: انجمن صنايع نساجى ايران داراى 400 
عضو رسمى است كه طبق ضوابط موجود، بايد حداقل سرمايه 
ثبتى آنها 50 ميليون تومان و يا حداقل داراى 50 نفر كارگر (با 
ليست بيمه) باشد. مجموع پرسنلى كه به طور مستقيم در صنعت 
نساجى به فعاليت مى پردازند حدود 288 هزار نفر است؛ ضمن اين 
كه نساجى جزو يكى از قديمى ترين صنايع كشور شناخته مى شود 
و انسان از لحظه تولد تا هنگام مرگ نيازمند منسوجات است، ايجاد 
يك شغل در صنعت نساجى، حدود 30 ميليون تومان هزينه در پى 
دارد اما همين اشتغال در صنعتى كه اجازه دهيد نام نبرم، نيازمند 
سرمايه گذارى ده برابرى است متأسفانه چنين صنعت توانمند و 
ارزشمندى مورد توجه دولتمردان قرار ندارد. به گفته وى، مديركل 
دفتر نساجى وزارت صنعت- خانم نصراللهى- تلاش هاى بسيارى 
در جهت بهبود وضعيت صنايع نساجى انجام مى دهد و همواره در 
كنار انجمن به رفع مشكلات اين صنعت مى پردازد؛ وزير صنعت نيز 
اخيراً به خوبى متوجه اهميت صنعت نساجى شده اند لذا انتظار ما 
حمايت صدچندان دولتمردان از صنعت نساجى است كه در نهايت 
منافع آن به كشور و هيات حاكمه بازمى گردد. دكتر شيبانى، نسبت 
سرمايه گذارى به اشتغال در صنعت نساجى را قابل مقايسه با ساير 
صنايع ندانست و گفت: دولت بايد قوانين و مقررات دست و پاگير را 
از مقابل واحدهاى توليدى بردارد و اجازه ندهد كه اين قوانين براى 

رونق توليد و خروج از ركود، مزاحمت ايجاد كنند.

دوران تحريم، بسيار سخت گذشت...
مهندس محمد کاظم عميد معاون نايب رئيس هيات مديره انجمن صنايع نساجى ايران:

فنی انجمن صنايع نساجی ايران در 
خصوص  در  نيوز  نساجی  با  گفتگو 
و  نساجی  صنعت  راهبردی  برنامه 
پوشاک گفت: اعداد و ارقام ذکر شده 
صنعت  توسعه  راهبردی  برنامه  در 
نساجی و پوشاک ظرفيت اسمی يا 
عملی نيست. بطور مثال در بخش 
فرش وضعيت موجود ۸۰ ميليون متر 
مربع اعلام شده است در حاليکه در حال حاضر بين ۱۵۰ تا ۱۶۰ 
ميليون متر مربع ظرفيت توليد و ۱۲۰ ميليون متر مربع ظرفيت 
عملی در کارخانجات موجود است که توسط انجمن صنايع نساجی 
تخمين زده شده است. متاسفانه هيچ گاه آمار و اطلاعات دقيق به 
علت هراس از سازمان امور مالياتی و بعضی ملاحظات ارائه نميشود 
وامارها قابل اتکا نميباشند. وی در ادامه به سخنان آقای عسگری 
رئيس سازمان امور مالياتی اشاره کرد که خبر از ايجاد پليس مالياتی 
داده است وگفت اينها براحتی ميتوانند دفاتر را از داخل شرکتها 
بردارند و هرطور که بخواهند عمل کنند که اين عمل با برداشتن 
موانع کسب و کار مغايرت دارد در اين گونه موارد مجريان معتقدند 
که قانون را اجرا می کنند اما همين مجريان در مقامی ديگر برای 
اجرای قانون رفع موانع کسب و کار که اتفاقا قانون بسيار خوبی 
برای بخش خصوصی است کوتاهی می کنند. معاون فنی انجمن 
صنايع نساجی ايران در ارتباط با متن برنامه راهبردی صنعت نساجی 
و پوشاک به اين نکته اشاره کرد که يکی از اهداف اين برنامه اين 
است که کشور ما در ده سال آينده بايد به مقام سوم منطقه و 
پنجاهم دنيا برسد. اگر همين واحدهای موجود که با ظرفيت پايين 
در حال توليد هستند کمی از طرف دولت حمايت شوند براحتی 
ميتوانيم رتبه حتی بالاتری را در زمان کمتری بدست آوريم ضمن 
اينکه رتبه ما درحال حاضر معين نشده است. مهندس عميد گفت 
که انجمن صنايع نساجی بارها به نمايندگان وزارت صنعت معدن و 
تجارت پيشنهاد داده است که برای ايجاد اشتغال و خروج از رکود 
بهترين گزينه" سرمايه گذاری در صنعت نساجی و پوشاک است". 
مهندس افخمی مديرعامل بانک صنعت و معدن در اظهار نظر خود، 
برای ايجاد هر شغل ۱۲۰ ميليون تومان پيش بينی کرده است. در 
صورتی که در صنعت نساجی رقم ايجاد هر شغل کمتر از۳۵ ميليون 
تومان است و در مقابل آن در صنعت پتروشيمی برای ايجاد هر 
شغل ۷۰۰ تا ۹۰۰ هزار دلار سرمايه گذاری نياز است که با اين مبلغ 
می توان تعداد زيادی شغل در صنعت نساجی ايجاد کرد. حتی اگر 
کمی در ايجاد اعتبار و تسهيلات کمک حال توليدکنندگان باشيم و 
نرخ تسهيلات را که به صورت اسمی ۲۱ درصد است اما در عمل 
۳۰ درصد است کاهش دهيم کمک بسيار بزرگی به صنعتگران اين 
بخش کرده ايم. وی گفت وزارت صنعت، توليد واحدهای ريسندگی 
را در سال گذشته حدود ۲۰۰ هزار تن اعلام کرده است و برای دو 
سال آينده پيش بينی کرده است که ۱۵ هزارتن به ان اضافه شود در 
حاليکه اين ۱۵ هزارتن با ايجاد دو واحد جديدقابل دسترسی است. ما 
طبق اين برنامه قرار است در ده سال آينده ۲۹۰ هزار تن توليد داشته 
باشيم در حاليکه در حال حاضر بسياری از طرحها و پروژه ها مراحل 
پايانی را طی ميکنند که با شروع به کار آنها و يا افزايش بهره وری 

واحد های موجود ارقام بالاتری قابل حصول است.
مهندس عميد علت اين برنامه ريزی را نگاه دست پايينی دولتمردان 
به صنعت نساجی دانست و گفت به اين صنعت اهميتی داده نميشود. 
درصورتيکه خودروسازی که مشکلات فراوانی برای ما ايجاد کرده 
است در اولويت توجه و حمايت دولت قرار دارد. اين صنعت که صد 
در صد آن مونتاژ است هدف توليد آن برای ده سال آينده تقريبا" 
دو برابر شده است. در صورتی که برای صنعت نساجی اين هدف 
خيلی ناچيز در نظر گرفته شده است. جايگاه صنعت نساجی خيلی 
بالاتر از آن است که در حال حاضر در آن قرار دارد، کشور ما در 
صنعت نساجی از مواد اوليه آن که نفت می باشد تا آخرين حلقه ی 
اين زنجيره که پوشاک يا فرش می باشد هيچ وابستگی به هيچ 

جايی ندارد و تمام امکانات توليد را دارا می باشد و در حال حاضر از 
اين لحاظ کشور ما در هيچ صنعتی اين مزيت نسبی را دارا نيست. 
در گذشته توليد پنبه اين کشور در حدود ۲۵۰ هزار تن بوده است در 

حاليکه در حال حاضر اين رقم به ۵۰ هزارتن رسيده است.
وی راه های تحقق اهداف را اين چنين بر شمرد: نگاه دولت بايد به 
صنعت نساجی تغيير کند. يکی از مشکلات صنعت نساجی در کشور 
بالا بودن قيمت تمام شده آن است. مشکلات زيادی در مسير توليد 
وجود دارد اهم ان" فشار سازمان امور مالياتی و تامين اجتماعی و محيط 
زيست و مسئله قاچاقاست". همانطور که آقای کرباسيان اعلام کردند 
پايگاه های قاچاق در کشور بسيار زياد شده اند و امکان مقابله با آن 
وجود ندارد مگر آنکه در اين مراکز ايجاد کار شود و واحدهای توليدی 
در اين مرزها ايجاد گردند. متاسفانه در حال حاضر قاچاق خود تبديل 
به يک شغل پردرامد وبی دردسرشده است. وی همچنين اعلام کرد 
کل واردات کشور در سال گذشته حدود ۵۲ ميليارد دلار بودو حدود 
۵۰ درصد اين عددرقم قاچاق است. حتی ممکن است اين آمار از اين 
هم بالاتر باشد زيرا در حدود ده سال است که ميزان قاچاق ۲۵ ميليارد 
دلار اعلام می شود در صورتيکه در اين ده سال طبيعتا رقم بالاتر از 
اين شده است. مسئله قاچاق در صنعت نساجی واقعا غوغا کرده است 

و توليدکنندگان ما را زمين گير کرده است.
وی به دوران پيش از انقلاب و زمانی که برای دوره های آموزشی 
به خارج از کشور رفته بود اشاره کرد و گفت در آن زمان کشورهايی 
نظير ترکيه در صنعت نساجی حرفی برای گفتن نداشتند. کشور 
ما پيش از انقلاب يا حتی تا همين ۲۰ سال پيش در حدود يک 
ميلياردو هفتصد ميليون دلار صادرات فرش دستباف داشته ايم ولی 
در حال حاضراين رقم به سيصد ميليون دلار رسيده است. فرش 
ماشينی هم که زمانی رشد چشمگيری داشت در چهار ماهه اول 
امسال ۲۲ درصد کاهش صادرات داشته است. مهندس عميد از 
سالهای۵۵ و۵۶ به عنوان سالهای طلايی صنعت نساجی ياد کرد و 
گفت در آن سالها کشور ما ۲۵۰ هزار تن توليد پنبه با کيفيت داشته 
است که بيش از ۱۰۰ هزار تن از آن صادر ميشد و با کيفيت ترين 
فاستونی در منطقه در کشور ما توليد ميشدو در کشورهای اروپايی 
ابريشم  مخمل  کارخانجات  در  که  مخملی  می رسيد.  فروش  به 
کاشان توليد ميشد از مخمل های بلژيکی هم با کيفيت تر بود و 
در سيستم هايبالک و توليد پارچه های ملحفه ای شرکتهای بسيار 
بزرگی داشتيم که به مرور تعطيل شدند که علت آن بی توجهی 
به گمرکات و ورود حجم زياد کالاهای قاچاق است. زيرا حاشيه 
سود واردات قاچاق به شدت بالاست و هيچ سرمايه گذاری رغبت 
به سرمايه گذاری در توليد ندارد و سرمايه گذاران ترجيح ميدهند 
سرمايه گذاری خارجی انجام دهند تا سرمايه شان حفظ شود.وی 
همچنين امسال را سال خوبی برای نساج ها ندانست و اعلام کرد که 
با قوانين جديد مالياتی سال ۹۵ سالی بحرانی تر برای نساجی ايران 
است. بطور کلی علت افزايش قاچاق همين مسائل و مشکلات 
مالياتی و گمرکی است که موجب افزايش قيمت تمام شده واحدها 
می شود . به عنوان مثال برای صادرات قيمت پايه قرار داده شده 
است، در صورتی که در بازار رقابت آزاد چنين چيزی معنا ندارد. 
به هرحال اداره دارايی و ماليات برارزش افزوده و بيمه کارفرمايی 
ومشاغل سخت زيان اور ... به جای آنکه حامی توليدکنندگان باشند 
به انحاء مختلف چوب لای چرخ توليد می گذارند و اين منجر به 
تعطيلی واحدهای توليدی و به دنبال آن بيکاری و فقر و رکود هرچه 
بيشتر می شود. وی هچنين از نقاط ضعف اين برنامه راهبردی به 
عدم توجه به الياف پلی پروپيلن و موکت اشاره کرد و گفت تقريبا 
بيش از ۲۵ درصد فرشهای ماشينی در کشور از نخ بی سی اف يا نخ 
سی اف استفاده ميکنند که اينها نخهای پلی پروپيلن هستند. همه 
موکت های توليدی در اين کشور از نخ والياف پلی پروپيلن استفاده 
ميکنند. ظرفيتهای ثبت شده انواع موکت بيش از ۳۵۰ ميليون متر 
مربع است ولی در سند راهبردی هيچ اشاره ای به آن نشده است. 
ضمن اينکه موکت کالای بسيار پرمصرفی در ايران است و تعداد 
زيادی از کارخانجات در ايران آن را توليد ميکنند ضمنا"گرانول پلی 

پروپيلن مصرف بالايی درتوليد گونی چتايی بسته بندی دارد.

معاون فنى انجمن صنايع نساجى ايران:
بازگشت به گذشته در صنعت نساجی حرکتی رو به جلو است ...!
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خبر

 حسين حقگو
و  شکلی  است؛  بررسی  و  نقد  قابل  زاويه  اين دو  از  ايی  برنامه  هر 

محتوايی.
منتشر  اخيرا  که  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  راهبردی  برنامه 
لحاظ  به  است  وارد  آن  به  که  محتوايی  ضعف های  از  غير  شده 
شکلی نيز دارای مشکلات جدی است. مشکلاتی که با توضيحات 
اخير معاون برنامه ريزی وزارتخانه نيز برطرف نمی شود. اين مقام 
مسوول و تدوين کننده برنامه در گفت وگوی اخير خود با رسانه ها 
عنوان  برنامه  اين  اجرايی  ضمانت  چگونگی  سوال  به  پاسخ  در 
پذيری  امکان  و  تجربی  فنی،  عملی،  نظر  از  برنامه  «اگر  داشت: 
اجرايی  ضامن  برنامه  خود  درواقع  باشد  کرده  رعايت  را  لازم  موارد 
است.» به گفته وی «برنامه راهبردی برای ضمانت اجرايی لزوما 
نيازمند قانون نيست و ضامن اجرای آن اراده ملی، امکانات، منابع و 
توانمندی های کشور و رسيدن به برنامه های پيش بينی شده است.» 
۱- وزارت صنعت، معدن و تجارت (وزارت صنايع و معادن سابق) 
طبق مواد ۲۱ و ۱۵۰ برنامه های چهارم و پنجم توسعه موظف به 
«تدوين سند ملی توسعه بخش های صنعت و معدن باتوجه به مطالعات 
استراتژی توسعه صنعتی در کشور» (ماده۲۱ برنامه چهارم) و «تدوين 
راهبرد (استراتژی) توسعه صنعتی و معدنی» (ماده۱۵۰ برنامه پنجم 
توسعه) شده است. بر اين اساس آنچه قانونگذار بر وزارت صنعت، 
تجارت تکليف کرده است، تدوين سند راهبردی در ابعاد  معدن و 
«ملی» و فرادستگاهی است. درحالی که برنامه ارائه شده چنانکه از 
نام آن و توضيحات مسوولان مربوطه مشخص است، برنامه راهبردی 
يک وزارتخانه است. لذا مشخص نيست تدوين چنين برنامه يی توسط 
وزارت صنعت، معدن و تجارت متکی به کدام الزام قانونی است، آن 
هم در کشوری که کوچک ترين اقدام نيازمند صدها ماده و تبصره 

قانونی است!
۲- باتوجه به بند فوق و عدم پشتوانه قانونی چنين سند برنامه يی، لذا 
ضمانت اجرايی آن نيز چه در درون دستگاه و چه در بيرون از آن بين 
ساير دستگاه های حاکميتی و اجرايی و نهادهای بخش خصوصی و... 
نامشخص است، آن هم در برنامه يی که در آن اهدافی تعيين شده که 
بدون هماهنگی های نه فقط بين دستگاهی بلکه بدون هماهنگی های 
فراقوه يی امکان تحقق نخواهد داشت (بهبود فضای کسب وکار، بهبود 
و توسعه روابط تجاری بين المللی، پشتيبانی از توليد و عرضه کالا و 

خدمات مبتنی بر فناوری با ارزش افزوده بالا و...) 
۳- هنگامی که جايگاه قانونی و پشتوانه اجرايی يک برنامه (بند 
های۱ و ۲) نامشخص است لذا امکان پايش و نظارت و ارزيابی نيز 
در آن وجود ندارد و همه چيز موکول به علاقه و سليقه مجری و 
تعهد او به دستور وزير و معاون وی خواهد شد. اينکه در کشوری که 
برنامه های توسعه يی که پشتوانه آن سياست های تدوينی و ابلاغی 
بالاترين نهادهای نظام و مسبب نهادهای قانونگذاری و امر تکليفی 
است به ميزان بسيار زياد بر زمين می ماند آيا می توان به صرف آنکه 
برنامه يی «علمی و تجربی و...» (که بر سر آن هم حرف بسياری 
است) خود به خود اجرايی شود سخن گزافی نيست؟ آن هم درمورد 
وزارتخانه يی که هنوز باوجود گذشت ۴سال از تاسيس آن هنوز 
بخش های  جدايی  ساز  گاهی  از  هر  و  ندارد  تشکيل  قانون  خود 
فرصت  که  است  آن  واقع  می شود.  کوک  آن  بازرگانی  و  صنعتی 
بسيار ارزشمندی طی سال های اخير برای تدوين سند استراتژی 
توسعه صنعتی کشور به عنوان يک الزام قانونی از دست رفته است. 
اميد است مسوولان وزارت صنعت، معدن و تجارت مانع از دست 
رفتن بيش از اين فرصت ها شوند و با مشارکت نهادها و تشکل های 
بخش خصوصی اتاق صنايع و معادن ايران به وظيفه قانونی خود 
عمل کنند. در آن صورت برنامه راهبردی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نيز می تواند با عنوان يکی از اجزای سند راهبردی آتی مورد 

بهره برداری قرار گيرد.

برنامه ای برای اجرا نشدن

مجيد نامى، عضو هيات مديره اتحاديه توليد و صادرات نساجى 
اساس  بر  گفت:  جم  جام  به  نمايشگاه  درمحل  ايران  پوشاك  و 
شش  به  نزديك  ايران  پوشاك  صنعت  حجم  موجود،  آمارهاى 
شاخص هاى  براساس  اگر  كه  حالى  در  شده  برآورد  دلار  ميليارد 
جمعيتى و واحدهاى صنفى دقت كنيم ممكن است حتى حجم 

اين صنعت به ده ميليارد دلار نيز برسد.
صنعت  اين  معضل  ترين  بزرگ  را  ايران  به  پوشاك  قاچاق  وى 
توصيف كرد و افزود: واردات قانونى پوشاك در كشورمان بسيار 
ناچيز و به گفته مسئولان فقط پنج يا شش ميليون دلار است، 
كه  حالى  بازار؛ در  كلى  حجم  يك دهم  به  يعنى چيزى نزديك 
كافى است در يكى از خيابان هاى معروف تهران به فروشگاه ها 
نگاه  در  افزود:  وى  است.  چقدر  قاچاق  حجم  دريابيم  تا  زده  سر 
اول به موضوع قاچاق پوشاك نبايد فراموش كنيم قانون مناسب 
و كامل داريم، اما اين قانون اجرايى نمى شود، بنابراين نمى توان 
انتظارى غير از آنچه را كه مى بينيم داشته باشيم. اين در حالى 
است كه بتازگى شاهد بوده ايم پوشاك از اولويت 10 به اولويت 
9 واردات كالا انتقال يافته و اين تصميم گيرى به معنى اين است 

كه عزم جدى براى برخورد با قاچاق نيست.
پوشاك  و  نساجى  صادرات  و  توليد  اتحاديه  مديره  هيات  عضو 
ايران توضيح داد: پيش از اين، تعرفه واردات پوشاك با اولويت 
10 نزديك به 200 درصد بوده است در حالى كه با امضاى قرارداد 
تجارت ترجيحى با كشورى مثل تركيه اين تعرفه به نزديك 120 
درصد كاهش يافته است. اما مدتى بعد پوشاك از اولويت 10 به 
وارد  درصد  متوسط 75  تعرفه  با  اكنون  لذا  يافت  مكان  تغيير   9
پوشاك  غيرقانونى  ورود  اكنون  افزود:  نامى  مى شود.  ايران  بازار 
به ايران با نزديك به 10 درصد قيمت فاكتور خريد درحجم قابل 
توجهى صورت مى گيرد كه به گفته مقامات دولتى سالانه 2/5 
ميليارد دلار است، در حالى كه اين رقم بسيار بيشتر از اين حجم 

اعلام شده است. چون قاچاق سازمان يافته داريم.
مواد اوليه، مشكل اصلى

از سوى ديگر، نويد عطار زاده يكى از فعالان صنفى در صنعت 
ما  خبرنگار  به  جارى  سال  نمايشگاه  به  اشاره  با  زنانه  پوشاك 
گفت: در بسيارى از موارد كيفيت توليدات ايرانى بدون هرگونه 
تعصب، بسيار بالاتر از كالاهاى خارجى موجود كشورمان است، 
چون بسيارى از توليدات موجود بازار اكنون از انواع درجه دو يا 

سه بازارهاى خارجى است.
افزود:  و  كرد  اشاره  داخلى  توليدكنندگان  برخى  توانايى  به  وى 
بسيارى از برندهاى قديمى ايران در پوشاك مردانه و زنانه توانايى 
رقابت با برندهاى خارجى را دارند و مى توانند در صورت ورود به 
بازارهاى خارجى در يك سطح و در بسيارى موارد بالاتر از آنها 
اصلى  مشكل  اما  گيرند،  قرار  دوخت  و  طراحى  زمينه  در  بويژه 
اينجاست كه اكنون بخش قابل توجهى از توليدكنندگان كه قصد 
نظر  از  خود  نيازهاى  برخى  توانند  نمى  دارند،  كاركردن  صنعتى 
مواد اوليه و دستگاه هاى به روز را تهيه كنند، چون نه منابع مالى 
و نه امكانات ورود به داخل كشور به دليل تحريم ها وجود ندارد. 
به عنوان مثال در زمينه دستگاه هاى برش ليزرى اكنون سرمايه 
دارند  دستگاه  خريد  براى  اى  عمده  مشكلات  خصوصى  گذاران 
كه بخشى مربوط به تحريم هاى بانكى است و بخش ديگر درباره 

حجم بازار است.
وى تصريح كرد: شايد يك دستگاه برش براى يك توليدكننده 
نزديك يك ميليارد تومان هزينه داشته باشد، اما براساس اصول 
اقتصادى اين دستگاه هنگامى براى توليدكننده سود آور است كه 
هرگز خاموش نباشد در صورتى كه با توجه به حجم قابل توجه 
داخلى،  محصولات  از  استقبال  فرهنگ  نبود  و  رويه  بى  واردات 
توليدكننده نمى تواند به طور مداوم توليد داشته باشد و در نتيجه 
توليد  امروزى  نيازهاى  از  يكى  كه  وسيله  اين  كردن  وارد  اصلا 

صنعتى پوشاك است، برايش اقتصادى نيست.
بانك ها صنعت نساجى را ورشكسته مى دانند

توليدى  شركت  يك  مديرعامل  صبورى،  بابك  حال  همين  در 
پارچه در اين زمينه به جام جم گفت: مهم ترين موضوع براى 
است  ارزانقيمت  مالى  منابع  به  دسترسى  نساجى،  توليدكنندگان 
كه متاسفانه اكنون بانك ها به محض اين كه درخواست از يك 
مى رسد،  دستشان  به  نساجى  صنعت  فعال  يا  پارچه  توليدكننده 
صنعت  اين  معتقدند  چون  مى زنند؛  آن  به  موافقت  عدم  مهر 
به  توانند  نمى  صنفى  فعال هاى  از  يك  هيچ  و  است  ورشكسته 
تعهدات خود عمل كنند. وى با اشاره به فعاليت مافياى واردات 
بسيارى  كرد:  تصريح  اوليه  مواد  بخش  در  آن  فعاليت  و  نساجى 
از مواد اوليه صنعت نساجى ما اكنون از هند و چين وارد كشور 
اين  در  مافيا  و  انحصار  كه  اينجاست  اصلى  مشكل  اما  مى شود، 
زمينه باعث شده تا توليدكنندگان امكان دسترسى به مواد اوليه 
مورد نيازشان را نداشته باشند و مجبور به پرداخت هزينه هاى بالا 
به واردكنندگان انحصارى باشند؛ چون اين افراد نفوذى دارند كه 
مى توانند كالا را با قيمت پايين وارد كنند، اما افراد عادى نمى 
توانند اين مواد را به قيمت مافيا به كشور بياورند، در نتيجه مجبور 

به تبعيت و خريد از مافيا هستند.
بازهم چينى ها و ماشين آلات مشكل دار

نساجى  صنعت  نياز  مورد  آلات  ماشين  درباره  صنفى  فعال  اين 
عمدتا  كشور  نساجى  صنعت  اروپايى  آلات  ماشين  گفت:  نيز 
فرسوده شده و نيازمند تجهيز دوباره هستند كه به دليل تحريم ها 
ورود  زمينه  و  شده  غيرممكن  امر  اين  پول،  انتقال  مشكل  و 
كه  صورتى  در  است،  كرده  باز  را  چينى  آلات  ماشين  تجهيزات 
اين ماشين آلات نه تنها دچار مشكل هستند؛ بلكه در بسيارى 
از موارد مثل سوزن هاى مورد نياز به كشورهاى اروپايى وابسته 
خواسته هاى  ترين  مهم  از  يكى  تحريم ها  رفع  بنابراين  هستند، 

صنف نساجى است.
بازى  رابطه  و  انحصار  و  يك  ماده  كميسيون  بحث  به  صبورى 
از  برخى  پيش  چندى  افزود:  و  كرد  اشاره  نيز  آن  قالب  در 
توليدكنندگانى كه واقعا به ورود ماشين آلات نساجى نياز داشتند، 
با استفاده از «ماده يك» اقدام به خريد ماشين آلات دست دوم 
مى كردند، اما متاسفانه اين موضوع نيز كاملا به سوژه اى براى 
(كه  مجوز  هر  براى  اوقات  گاهى  و  شده  تبديل  فروشى  مجوز 
دارندگان مى گويند از قبل تهيه شده است) نزديك به ده ميليون 
تومان از واردكننده مطالبه مى شود، چون مسئولان معتقدند با اين 
كار مى توانند توليدات داخلى را حمايت كنند، در حالى كه از اين 
محل فقط رانت ايجاد شده و اكنون شش ماه است مجوزى هم 

صادر نشده است.

قاچاق بزرگترين مشکل صنعت نساجی و پوشاک ايران
گزارش جام جم در حاشيه نمايشگاه هاى نساجى، فرش و پوشاك ايران:
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بولتن خبری انجمن صنايع نساجی ايران 
طرح و اجرا: فاطمه قياسوند

تلفن: ٢٦٢٠٠١٩٦- ٢٦٢٠٠٣٧٢- ٢٦٢٠٠٢٩٤
فکس: ٢٦٢٠٦٩٠٢ - ٢٦٢٠٦٩٠٥

کدپستی: ١٩١٥٦٥٤٧٧٥ 

گزارش آمار واردات و صادرات کل کشور طی پنج ماه نخست سال ١٣٩٤ 
صنايع  انجمن  راهبردی  و  آماری  مطالعات  دفتر  اعلام  براساس 
نساجی مطابق با آمار گمرک جمهوری اسلامی  ايران طی پنج 
با  کشور  نساجی  صنايع  صادرات  کل   ،۱۳۹۴ سال  نخست  ماه 
 ۲۹۵/۲ بر  بالغ  دستباف  فرش  و  آلات  ماشين  رنگ،  احتساب 
ميليون دلار بوده که در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته افت 
نساجی  صنايع  محصولات  صادرات  است.  داشته  درصدی   ۱۴
بدون احتساب رنگ، ماشين آلات و فرش دستباف طی چهار ماه 
نخست سالجاری برابر با  ۲۰۸/۸ ميليون دلار بوده که در مقايسه 

با مدت مشابه سال ۹۳ افت سيزده درصدی داشته است. 
صدرنشين  همچنان  دلار  ميليون   ۹۷/۹۷ صادرات  با  کفپوش 
با  مقايسه  در  اما  بوده  صنعتی  نساجی  محصولات  صادارت 
 ۱۵ افت  با   ۹۳ سال  نخست  ماه  پنج  در  محصول  اين  صادرات 

درصدی مواجه بوده است. 
براساس اين گزارش عمده ترين اقلام صادراتی پس از کفپوشهای 
نساجی طی اين مدت از نظر ارزش به ترتيب عبارتند از : انواع 
الياف به ارزش ۲۵/۲ ميليون دلار، انواع پوشاک به ارزش ۱۶/۷ 
ميليون دلار، انواع پارچه به ارزش ۱۶/۵ ميليون دلار و انواع نخ به 
ارزش ۱۳/۸ ميليون دلار. براساس آمار گمرک جمهوری اسلامی 
ايران طی پنج ماه نخست سال ۱۳۹۴ کل واردات نساجی کشور 
به  نسبت  درصدی   ۱۵ رشد   با  رنگ  و  ماشين آلات  احتساب  با 
مدت مشابه سال گذشته  بالغ بر  ۶۶۰/۹ ميليون دلار بوده است. 
واردات صنايع نساجی کشور بدون احتساب رنگ و ماشين آلات، 

در اين سال به رقم ۴۴۸/۲ ميليون دلار بوده که در مقايسه با 
سال گذشته ۱۹ درصد افت داشته است. 

در پنج ماه نخست سالجاری، واردات انواع الياف بالغ بر ۱۵۲/۹ 
محصولات  ساير  واردات  با  مقايسه  در  که  بوده  دلار  ميليون 
نساجی در رتبه نخست قرار گرفته است. پس از آن واردات پارچه 
واردات  دارد.  قرار  بعدی  رتبه  در  دلار  ميليون   ۱۱۰/۲ ارزش  به 
پارچه نسبت به مدت مشابه سال گذشته افت ۱۴ درصدی داشته 
الياف  از  پس  دلار  ميليون   ۱۰۱/۹ ارزش  به  نخ  واردات  است. 
داشته  نساجی  محصولات  ميان  در  را  واردات  بيشترين  پارچه  و 
است. اما مقدار  آن نسبت به پنج ماهه نخست سال ۹۳  افت ۳۰ 
آمار  کامل  گزارش  که  است  ذکر  به  لازم  است.  داشته  درصدی 
 ۱۴ شماره  در   ۹۴ سال  نخست  ماه  پنج  طی  صادرات  و  واردات 

نشريه دنيای نساجی درج خواهد گرديد.

پکيج های جديد تور ايتما ۲۰۱۵
با قيمت ويژه و مناسب برای مديران صنعت 
نساجی کشورجهت کسب اطلاعات بيشتر

با شماره ۸۸۷۳۲۱۹۱ داخلی ۱۴۶
يا دبيرخانه انجمن ۲۶۲۰۰۱۹۶ خانم تشکری

تماس حاصل فرماييد.

آخرين فرصت براى ثبت نام
تور نمايشگاهى ايتما
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اطلاعيه : احتراما پيرو درج اخبار مربوط 
به ابلاغ قانون جديد ماليات های مستقيم و 

درخواست اعضا مبنی بر اطلاع از تغييرات اين 
قانون نسبت به قانون قبلی، جدول اين تغييرات 
جهت استفاده اعضای محترم در سايت نساجی 

نيوز قرار داده شده است.

اطلاعيه مهم

تشكر

بدينوسيله از کليه عزيزانی که در نمايشگاه بين المللی نساجی 
و پوشاک و فرش ايران از غرفه انجمن صنايع نساجی ايران 
بازديد نمودند و ما را مورد لطف خود قراردادند تقدير و 
تشکر می گردد اميد واريم همچون گذشته با ارائه نظرات و 

پيشنهادات ارزشمند خود ما را ياری فرماييد.

بدينوسيله به اطلاع اعضای محترم انجمن صنايع 
نساجی ميرساند که ويرايش جديد کتاب آشنايی با 

اعضای انجمن منتشر شده است، علاقمندان می توانند 
جهت تهيه کتاب با دبيرخانه انجمن تماس حاصل 

فرمايند.

نعمت زاده:نساجی را احيا می کنيم
به گزارش خبرگزارى تسنيم، محمدرضا نعمت زاده در حاشيه افتتاح 
نمايشگاه هاى سه گانه فرش، پوشاك و ماشين آلات نساجى گفت: 
شركت هاى  به  كمك  و  معوقات  جبران  براى  شد  گرفته  تصميم 
توليد منسوجات و پوشاك كه به علت تحريم ها در چند سال گذشته 

با مشكلاتى روبرو شدند تسهيلات بيشترى اختصاص يابد.
وى با اشاره به اينكه منابع صندوق توسعه ملى هم براى سرمايه 
است  آماده  صندوق  اين  افزود:  است،  خصوصى  بخش  گذارى 
براى نوسازى صنعت نساجى و سرمايه گذارى هاى جديد به توليد 
كنندگان تسهيلات ارزى اعطا كند. نعمت زاده گفت: با كمك همه 
تلاشگران، كارآفرينان، فعالان اقتصادى و توليد كنندگان، صنعت 

نساجى را در كشور احيا مى كنيم.
وى همچنين افزود: با كمك دست اندركاران، اصناف و اتحاديه هاى 
توليدكننده و وارد كننده، سياست هاى جديدى براى مقابله با واردات 

غير رسمى پوشاك و منسوجات ابلاغ و اعمال شده است.

وزير صنعت بزرگترين حمايت از توليد داخلى را خريد كالاى ايرانى 
و  پوشاك  نمايشگاه هاى  در  حضور  با  خواست  مردم  از  و  دانست 
طراحان  و  صنعتگران  توانمندى  با  نزديك  از  خانگى  منسوجات 
ايرانى در زمينه انواع پوشاك و پارچه آشنا شوند و با خريد خود از 

اين صنعت حمايت كنند.

بخشنامه جديد وزارت صنعت، معدن و تجارت برای مقابله با عرضه پوشاک قاچاق
سرتاسر  پوشاک  اتحاديه های  راستا  اين  در  همچنين 
اعضای  به  لازم  آموزش  و  رسانی  اطلاع  ضمن  بايد  کشور 
کنند. تسهيل  را  بخشنامه  اين  اجرای  زمينه  خود،  صنفی 
معرفی  و  شناسايی  بر  علاوه  موظفند  اتحاديه ها  اينکه  ضمن 
واحدهای صنفی بدون پروانه، با هماهنگی اتاق اصناف و پليس 
نظارت بر اماکن عمومی، جهت اعمال ماده (۲۷) قانون نظام صنفی 
اقدام کنند و گزارشات اقدامات به صورت مستمر به سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان و دبيرخانه کارگروه حمايت از توليد و نظارت 
خصوص،  اين  بر گردش کالا در سطح عرضه ارسال شود. در 
اتاق های اصناف سراسر کشور نيز بايد در اجرای اين بخشنامه 

نظارت کافی بر عملکرد اتحاديه های مرتبط را داشته باشند.
همچنين اتحاديه ها و اتاق های اصناف کشور چنانچه در اجرای بهتر 
اين بخشنامه طرح و يا نظراتی داشته باشند می توانند جهت رسيدگی، 

 www.iranianasnaf.ir به سايت مرکز امور اصناف با آدرس
منعکس نمايند.

اتحاديه های  عهده  به  بخشنامه  اين  دقيق  اجرای  مسئوليت 
تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان های  و  است  مربوطه  صنفی 
اين  درخصوص  مناسب  رسانی  اطلاع  ضمن  بايستی  استان ها 
تلفن  طريق  از  مردمی  شکايت  هرگونه  صورت  در  بخشنامه، 
گويا ۱۲۴ درخصوص تخلف واحدهای صنفی از طريق اتحاديه 
ذيربط به موضوع رسيدگی کنند. گفتنی است زمان اجرای اين 

بخشنامه از اول آبا ن ماه سال ۱۳۹۴ خواهد بود. 
از آنجا که انجمن صنايع نساجی می کوشد تا زمينه 
اجرای درست اين بخشنامه را شناسايی و پيگيری 
کند مستدعی است نظرات و پيشنهادات و انتقادات 

خود را به دبيرخانه انجمن منعکس فرماييد.

ادامه از صفحه 1
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